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Tisztelt Rektor Úr, Distinguished Guests,  

Hallgatóink, Kutatóink, Oktatóink! 

 

A BME Természettudományi Kar életében új eseményt, a Kari Tanács 

Ünnepi Ülését ezennel megnyitom. Idézem a TTK ez év májusában elfogadott 

Szervezeti és Mőködési Szabályzata 14. §-át: 

A Kar ünnepei 
(1) Ünnepi Kari Tanács. Évente, a tanév végén kerül megrendezésre. A dékán 

rövid évösszefoglaló beszámolója után itt kerül sor a Kari Díjak átadására.  

 

A rövid  összefoglaló beszédemmel párhuzamosan, amint a kollégák látni 

fogják, kivetítünk a szöveghez kapcsolódó képeket, táblázatokat, idézeteket. 

 

A 2008–2009. tanévben ünnepeltük karunk fennállásának 10. 

évfordulóját (dia). 2008. szeptemberében a BME többi karának képviselıivel, 

ipari, gazdasági partnereinkkel együtt összegeztük az elmúlt évtizedben 

történteket. Október végén a magyarországi természettudományi karok (az 

ELTE, Debrecen, Pécs, Szeged egyetemei) Dékáni Kollégiumának (dia) 

voltunk házigazdái. A szervezet soros elnökeként mi is hozzájárultunk a 

középiskolai természettudományos képzés fejlesztéséért indult, országossá 

szélesedı mozgalomhoz. 

Érdemben az egész évet felölelte a BME, és benne a TTK értékelése a 

Magyar Akkreditációs Bizottság által. A minısítés végeredménye még nem 

ismert, de a Látogató Bizottság elnöke elismerıen szólt egyetemünkrıl. A kért 

és elkészített több mint 100 oldalas kari  önértékelés részletes képet ad jelenlegi 

helyzetünkrıl. Tervezzük folyamatos bıvítését, aktualizálását. Az anyag 

megtalálható a KT 2008. decemberi ülésének határozatai között.  
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Oktatásunk terén folytatódtak az elızı évek tendenciái. Fı 

tevékenységünk, terhelésünk kb. ¾-e az átoktatás a BME többi karára. Saját 

fizikus, matematikus képzéseink létszámai a tervezett körül vannak (2008-ban 

116 fı, az idei jelentkezési adatok is biztatóak).(3 db dia) A felvételi 

ponthatárok országos szinten kiemelkedık. Szóban itt most a BME Szenátus 

júniusi ülésén tárgyalandó „Felmérés a BME-re 2008-ban felvett hallgatók 

pályaválasztásáról és szociális helyzetérıl” dokumentumból idéznék. A 

felvettek átlagpontszáma BME szinten a TTK-n a legmagasabb 447/480 pont. 

A szakok között a legmagasabb felvételi átlagpontszámmal – a két évvel ezelıtti 

adatokhoz hasonlóan – a fizika alapszak (átlag: 456,5) áll. Intézeteink kiemelt 

szerepet tulajdonítanak a tehetséggondozásnak. Talán nem szerénytelenség 

kimondani, hogy ennek megvan az eredménye is . 

A tudományos munka, kutatás terén a Természettudományi Kar 

BME átlag feletti teljesítményt nyújt. Ezt most csak néhány, a TDK -ról szóló, 

adattal szemléltetném. Saját (fizikus, matematikus) hallgatói létszámunk kb. 

3%-a a Mőegyetem teljes hallgatóságának. A TTK tudományos diákköri 

szekcióiban beadott dolgozatok száma a teljes egyeteminek több mint 7%-a, 

míg az országos konferencia BME díjazottai 10%-ot meghaladó számban a kar 

által mővelt tudományterületekhez tartoznak. 

Sajátbevételünk a BME átlag alatti, intézetenként, és azon belül 

tanszékenként is, eltérı mértékő. Összességében az egyetemi elvonások után a 

karra érkezı összeg kb. 1 milliárd Ft, ezt egészíti ki a kb. 600 millió Ft-os saját 

bevétel. 

Összefoglalva a TTK számára ez a tanév, az elızı naptári év a 

„szokásos” kategóriába sorolható. 

 

Más a helyzet a Budapesti Mőszaki és Gazdaságtudományi Egyetem 

egésze szempontjából. Dr. Péceli Gábor 2008. augusztus elsejétıl egyetemünk 
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rektora. Programjának megfelelıen nagyívő tervek fogalmazódtak meg, 

elkezdıdtek az ezekhez kapcsolódó átalakítások. 

Itt csak a legfontosabbakat sorolom fel, utalva ennek várható kari 

következményeire is. 

Szervezeti változások. (dia)A korábbi nagyszámú önállóan gazdálkodó 

szervezeti egységek radikális csökkentése részben megszüntetéssel (pl. 

igazgatóságok), illetve beolvasztással a 8 karból, GMF, KTH, OMIKK, Rektori 

Kabinetbıl álló átfogó szervezeti egységekbe. Mindez közvetlenül a TTK-t 

kevéssé érintette. Itt meg kell említenünk, hogy karunkon is volt szervezeti 

változás: az eredménytelen tanszékvezetıi pályázatot követıen a Kísérleti Fizika 

Tanszék megszőnése. 

Költségvetés. A BME Szenátusa decemberi ülésén elfogadta a 4 éves 

rektori ciklusra vonatkozó költségvetési alapelveket. Ennek lényegét idézem: „A 

karok között felosztható összeg a megadott idıszakban nominálértékben – 

2008. azonos elvek szerint számolt bázisához képest – tervezetten évi 3-3-4-5 

%-os mértékben (összesen 16%-kal) emelkedik. Ezen összegek szétosztása a 

karok mért és elvárt teljesítményeinek, valamint erıforrás 

felhasználásainak egymáshoz viszonyított arányában történik” . A 

márciusban elfogadott 2009. évi BME költségvetésben a TTK 8%-kal magasabb 

összegben részesült. Közismert, hogy a Nukleáris Technikai Intézet külön 

finanszírozású. Ennek az elkövetkezı évekre történı lerögzítésére ısszel kerül 

sor.  

Létesítménykoncepció. (dia ?) Egyetemünk létesítményparkjának 

állapota fejlesztendı. Célul tőztük ki épületeink olcsóbban üzemeltethetıvé, 

modernebbé – modernizáltabbá tételét. Ezért néhánynak a lebontására (pl. K 

épület melletti barakk, AE 10 éve üresen álló része), eladására, bérbeadására 

(Z, V2 épületek) kerül sor. Az új Q épület elkészülte 2010 ıszén várható. Cél 

még az átfogó egységek „kampuszosítása”. A TTK-t közvetlenül kevésbé érinti 
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az új létesítménykoncepció. A Dékáni Hivatal költözik nagyobb, felújított helyre 

a K épületben. Saját képzéseink részére tanteremblokk kialakítását mérlegeljük a 

H épület 6. emeletén. Reméljük, hogy megkezdıdik a Fizika épület felújítása. Itt 

említem meg a sportkoncepciót (tornacsarnok a kampusz közepén, a 

Hauszmann sporttelep eladásából, illetve hallgatói pénzekbıl). 

 

A szervezeti keretek, finanszírozás, létesítmények, kontrolling 

átalakításának, fejlesztésének végsı célja természetesen a BME fı 

tevékenységeinek az oktatás, kutatás körülményeinek javítása.   

Az idı rövidsége miatt csak felsorolási szinten (dia) megemlítem a már 

elfogadott oktatás minıségbiztosítási, illetve a kidolgozás elırehaladott 

állapotában levı energiagazdálkodási, kutatóegyetemi ajánlásokat. Közös 

gondolkodás tárgya még például az innováció témája. 

 

A futólag bemutatott egyetemi, kari eredmények tevékenységek 

természetesen közös munka gyümölcsei. A TTK 4 éves dékáni ciklusának 

félidejéhez közeledı vezetése nevében ezúton is köszönöm egyrészt a 

Mőegyetem vezetésének támogatását, másrészt munkatársaink, hallgatóink 

áldozatos munkáját.  

Külön szólnék hallgatóink szakmai sikerein túlmenıen közösségi 

tevékenységérıl. Létszámuk elérte a kritikus tömeget (kb. 500 hallgató, 50 

doktorandusz). A létszám lehetıvé tette, aktivitásuk megvalósította, hogy 10 

év után a Természettudományi Karon is létrejöjjenek az egyetemi karokon  

„szokásos” dolgok, mint az önálló Gólyabál, kari újság a PIKKÁSZ , a Wigner 

Jenı Kamarakórus (immár nemcsak itthon, de külföldi fesztiválon is 

bemutatkozó) és még sorolhatnám. Elismerés ezért is. 

Köszönöm figyelmüket! 


